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^inimo sve

Srbija ~ini sve {to je u wenoj
mo}i da uhapsi preostala dva ha-
{ka optu`enika, Ratka Mladi}a
i Gorana Haxi}a, rekao je pot-
predsednik Vlade Bo`idar \e-
li} u intervjuu holandskom listu
„Nederlands dagblad”, dodav{i da
se nada da }e se i Holandija usko-
ro prikqu~iti ostalim dr`avama
EU, kao i SAD, koje veruju Srbiji
da ~ini sve da ispuni svoje obave-
ze prema Tribunalu. “Radujemo se
poseti ministra spoqnih poslova
Holandije Maksima Ferhagena
Beogradu 21. jula. Nadamo se da }e,
na osnovu na{ih argumenata, Fer-
hagen shvatiti da Srbija ~ini sve
{to mo`e da uhapsi preostala dva
optu`enika i izru~i ih Tribuna-
lu”, rekao je \eli}.

Ponovo za sto
„Svi napori srpske diplomati-

je u ovom trenutku usmereni su na
spre~avawe ve}eg talasa prizna-
vawa Kosova s ciqem da se izbore
novi pregovori koji }e vratiti
Albance za pregovara~ki sto. A
onda je sve mogu}e”, izjavio je mi-
nistar spoqnih poslova Srbije
Vuk Jeremi}. On je ponovio da
Pri{tina ima podr{ku nekih od
najuticajnijih zemaqa na svetu.
“Ali, mi uzvra}amo, ostajemo
uporni i svuda prisutni”, rekao je
{ef diplomatije. Jeremi} o~ekuje
da }e MSP doneti savetodavno mi-
{qewe koje }e biti u korist Sr-
bije i da }e to otvoriti prostor za
ponovno otpo~iwawe dijaloga o
statusu. “Kona~ni ciq je obnavqa-
we pregovora o statusu. Mislim da
imamo pristojne {anse da se tako
ne{to dogodi”, rekao je Jeremi},
ponoviv{i da su tri prioriteta
politike Srbije – o~uvawe teri-
torijalne celovitosti, ~lanstvo u
EU i regionalna saradwa.

Ni{ta pre 
belog {engena

Iako je najavqivano da }e od 1.
jula biti primewen sporazum iz-
me|u Srbije i Bugarske o bezvi-
znom re`imu u pograni~nom pod-
ru~ju, sporazum jo{ nije ni potpi-
san. Generalni konzul Bugarske u
Srbiji Georgi Jurukov obrazlo-
`io je da administracije obeju ze-
maqa, a posebno Srbije, moraju da
re{e mnoga tehni~ka pitawa koja
se odnose na bezvizni re`im i da
stoha ne o~ekuje da sporazum pro-
funkcioni{e u skorije vreme, od-
nosno pre nego {to Srbija dospe
na belu {engen listu.

PROFESOR NA BE^KOM INSTITUTU ZA ME\UNARODNE EKONOMSKE ODNOSE 
VLADIMIR GLIGOROV ZA „DNEVNIK”

Sanaderov odlazak ne}e
destabilizovati region

Nakon {to je podneo ostavku
na funkciju hrvatskog premije-
ra i neprikosnovenog {efa
HDZ-a, Ivo Sanader je kao jedan
od razloga za abdikaciju naveo
i razo~arewe potpunom bloka-
dom pregovora o prikqu~ewu
Hrvatske EU zbog spora sa Slo-
venijom. Pojedini zapadni me-
diji su zbog toga optu`ili Bri-
sel da je “osoran prema svojim
prijateqima”, ukazuju}i, ~ak,
na to da bi takvo dr`awe EU
moglo ponovo iza-
zvati sukobe na
Balkanu kakvi su
bili devedesetih
godina pro{log
veka. “Evropa
svoje stvarne pri-
jateqe, kakav je
bio hrvatski pre-
mijer Ivo Sana-
der, ostavqa da
sami stoje na ki-
{i”, navodi se u
komentaru jednog
nema~kog lista,
uz opasku da je
“Sloveniji dopu-
{teno da hrvatsku vladu ucewu-
je koliko `eli”.

Profesor na Be~kom insti-
tutu za me|unarodne ekonomske
odnose Vladimir Gligorov u iz-
javi za “Dnevnik” ocewuje da
Sanaderov odlazak ipak ne}e
imati ozbiqniji efekat na po-
liti~ku stabilnost Zapadnog
Balkana.

– Jedino ako bi ta ostavka za
posledicu imala i odr`avawe
prevremenih izbora u Hrvat-
skoj, to bi moglo podsta}i i
druge da tra`e nove izbore, pa
i u Beogradu. Ali, po{to u Sr-
biji zahtevi za vanredne izbore
ve} postoje, to i ne bi bio neki
zna~ajan argument. I ne vidim
da bi tu moglo biti nekih dru-
gih politi~kih posledica – ka-
`e Gligorov za na{ list.

On pri tome dodaje da }e
eventualne po-
sledice po eko-
nomsku stabil-
nost u regionu
ipak zavisiti od
na~ina na koji
}e se rasplesti
politi~ka, pa i
ekonomska kriza
u Hrvatskoj.

– Ukoliko bi
do{lo do ozbiq-
nijih problema u
suo~avawu s po-
sledicama krize
u Hrvatskoj, to
bi svakako ima-

lo posledice po ~itav region –
isti~e na{ sagovornik. 

Gligorov ka`e da se ipak ne
mo`e o~ekivati da }e nakon Sa-
naderove ostavke Evropska
unija posebno insistirati na
ubrzavawu procesa evropskih
integracija Zapadnog Balkana,
kako se to sugeri{e u analiza-
ma neki zapadnih medija. On na-

pomiwe da je kqu~na prepreka u
nastavku procesa evrointegra-
cija Hrvatske grani~ni spor sa
Slovenijom, navode}i da u tom
pogledu, kao i u sli~nom sporu
Gr~ke i Makedonije, Brisel
ipak ne mo`e u~initi mnogo s
obzirom na to da se u Uniji od-
lu~uje jednoglasno.

– Mislim da je i Sanader to-
ga bio svestan, a drugo je pita-
we {to je mo`da bilo pritisa-
ka i kritika u samoj Hrvatskoj
zbog toga {to se taj spor ne re-

{ava – ukazuje Gligo-
rov.

Na{ sagovornik
podse}a na to da je
procedura prikqu~e-
wa Uniji jasno zacrta-
na, te da ni o~ekivawa,
kakvih ima u Srbiji,
da bi se pitawe inte-
gracija za zemqe Za-
padnog Balkana moglo
re{avati u paketu, ni-
su realna.

– Zvani~an stav
Unije je da se svaka ze-
mqa kvalifikuje po
sopstvenim karakte-
ristikama i kad ispu-
ni predvi|ene uslove.
Uostalom, Hrvatska je
ve} odavno izdvojena
iz te pri~e. Mo`da bi
se u tom kontekstu mo-
glo razgovarati o in-
tegracijama Srbije i
BiH, i to, pre svega,

zbog politike Srbije prema
BiH. Dakle, to je samo jedan od
izgovora koji se ina~e mogu ~u-
ti, naro~ito  Beogradu, kao
{to su bili i prethodni tipa:
“pa oni nas ne}e”, “oni ionako
`ele da ceo region integri{u
zajedno, pa mi sami tu i ne mo-
`emo bog zna {ta uraditi”. To
aposlutno nije ispravno, jer ta-
kav stav EU ne postoji ni zva-
ni~no, ni pre}utno – zakqu~io
je Gligorov.

B. D. S. 

INTERVJU: JELICA MINI], ZAMENICA GENERALNOG SEKRETARA SAVETA ZA REGIONALNU SARADWU

Ko~ewe integracije Balkana
pretwa je i samoj Uniji

Deo tradicionalnog ministar-
skog foruma EU i Zapadnog Bal-
kana, koje 9. decembra u Briselu
ovaj put organizuje [vedska kao
predsedavaju}a Unijom, bi}e po-
sve}en zna~ajnim razvojnim pro-
jektima, pre svega vezanim za in-
farstrukturu regiona. Bi}e to,
kako u razgovoru za „Dnevnik“ ob-
ja{wava zamenica generalnog se-
kretara Saveta za regionalnu Sa-
radwu sa sedi{tem u Sarajevu Je-
lica Mini}, „priprema za ciklus
zna~ajnih investicija u region
nakon zavr{etka ekonomske kri-
ze, uz mnogo boqu koordinaciju
pomo}i“.

– ^itav koncept je delimi~no
vezan i za inicijativu EU za boqu
koordinaciju evropskih investi-
cija u regionu, {to zna~i koordi-
naciju donatora, finansijskih in-
stitucija koje odobravaju kredite
regionu – EIB, EBRD, Razvojna
banka SE, Evropski fond za jugoi-
sto~nu Evropu, i Evropske komi-
sije. Tu je sada mnogo ~vr{}a ko-
ordinacija oko ulagawa u zna~ajne
projekte i zemqe regiona `ele da
tu mogu}nost iskoriste i da na
tom ministarskom sastanku uti~u
na podsticaj investicija u region
i pripreme pravno-institucio-
nalni okvir za period nakon zavr-
{etka me|unarodne krize, kako bi
region dobio zna~ajniji upliv in-
vesticija u infrastrukturne pro-
jekte – ukazuje Jelica Mini}.

Koliko je donatorskih i
kreditnih sredstava evrop-
skih finansijskih institucija
do sada ulo`eno u razvoj in-
frastrukture regiona?

– Ne mogu vam sada „istresti“
podatak, ali glavni finansijeri
upravo prave pregled koliko su i
u {ta do sada ulo`ili. Ali, pr-
venstveno u obnavqawa, a potom u
razvoj infrastrukture u regionu u
posledwih deset godina ulo`ene
su milijarde evra. Samo jedan
fragment te slike je takozvani
Krizni paket mera, koji je osmi-
slila Evropska komisija, po kojem
}e, na osnovu 150 miliona evra ko-
je }e EK dati, biti mogu}e povla-
~ewe zajma od oko 600 miliona
evra kod me|unarodnih finansij-
skih institucija. Najve}i deo toga
}e i}i upravo u infrastrukturu.
Uz to, o~ekuje se da bude povu~eno

jo{ mnogo vi{e para u okviru in-
cijative EU – Zapadnobalkanski
investicioni okvir. To je novi
paket koji obezbe|uje nekoliko
milijardi evra u sredwem roku, i
to time {to }e biti objediwena
koordinacija grantova i zajmova.
Dakle, i EK i me|unarodne fi-
nansijske institucije se pripre-
maju za novi investicioni ciklus
na Zapadnom Balkanu, ali je neop-
hodno da se i same zemqe regiona
pripreme i na tome upravo radi
na{ savet u Sarajevu. 

Kako vi sa svoje funkcije
vidite sada{wi proces pri-
bli`avawa Zapadnog Balkana
EU?

– Mi smo u Savetu za regional-
nu saradwu razmatrali tri scena-
rija. Prvi bi bio idealan: da sve
zemqe regiona {to pre dobiju sta-
tus kandidata, da se {to pre libe-
ralizuje vizni re`im za sve, da se
u~ini funkcionalna integracija,
sektorska integracija, da se obez-
bede dodatni mehanizmi i novac za
region. Taj scenario u ovom tre-
nutku, imaju}i u vidu krizu u EU i
regionu, kao i institucionalne
barijere, nije naro~ito realan.

Drugi scanario je da institucio-
nalna integracija, imaju}i u vidu
sve prepreke, ide usporenim tem-
pom koji je nametnuo problem
usvajawa Lisabonskog ugovora,
ali da se funkcionalno, sektor-
ski, ona {to vi{e ubrza preko
transporta, energetike, za{tite
`ivotne sredine, pove}ane sarad-
we u pravosu|u i unutra{wim po-
slovima i oko izgradwe qudskih
potencijala u regionu, ~ime se po-
di`u i administrativni kapaci-

teti za integraciju. Da-
kle, da se kroz te kanale
kompenzira institucio-
nalno usporavawe. Tre-
}i scenario je da se pro-
ces zamrzne i ostane na
statusu kvo, i to je onda
za ~itav region rizik od
porasta tenzija, ja~awa
ekstremnih opcija i
podsticawa raznih la-
tentnih sukoba. To bi
bilo vra}awe na pola-
znu ta~ku, kraj prethod-
ne decenije, {to je ogro-
man rizik i za region i
za ~itavu EU. Tro{kovi
smirivawa regiona bi
za EU bili mnogo ve}i
nego {to su ulagawa u
wegov br`i razvoj i br-
`u integraciju u Uniju.

Da li je rad Save-
ta optere}en nekim
problemima, jer se o
wemu ~uje mawe nego o
Paktu za stabilnost?

– Mawe se ~uje jer je u
pitawu nova instituci-
ja za regionalnu sarda-
wu, koja postoji godinu

dana. Savet jeste naslednik Pak-
ta, ali je druga~ije formatiran i
u potpunosti je u vlasni{tvu ze-
maqa regiona u pogledu qudi koji
u wemu rade – iskqu~ivo su iz ju-
goisto~ne Evrope – kao i vo|stva,
jer ga vode zemqe regiona, a krov-
na politi~ka organizacija mu je
Proces saradwe u jugoisto~noj
Evropi (SEECP), ~ije smo opera-
tivno telo. Pakt je odgovarao EU,
a Savet – zemqama regiona preko
SEECP-a. I najzad, region u~e-

stvuje u finansirawu Saveta tre-
}inom novca. Za godinu dana spro-
veli smo brojne aktivnosti, u ~i-
tavom nizu sektora Savet je po-
stao dobro poznat i u nizu situa-
cija nam se obra}aju ozbiqne in-
stitucije da zajedni~ki pokre}e-
mo nove projekte i aktivnosti za
region.

Koliko je delovawe Save-
ta optere}eno pitawem Kosova
i Metohije?

– Naravno, kada je pre godinu
dana jednostrano progla{ena ne-
zavisnost Kosova, a zatim usledi-
lo weno priznavawe od velikog
broja ~lanica EU i drugih zema-
qa, to se reflektovalo i na odre-
|ene probleme me|u zemqama u sa-
mom regionu. Kao {to je poznato,
Srbija je reagovala i na diplo-
matskoj ravni. Mi se, me|utim,
trudimo da odr`imo saradwu u re-
gionu na funkcionlanom nivou i
mislim da smo u tome imali uspe-
ha.

Istra`ivawa u Srbiji po-
kazuju da blizu dve tre}ine
gra|ana smatra da }e daqi pro-

ces integracije Srbije u EU bi-
ti obele`en novim uslovaqa-
vawima, verovatno Kosovom?

– Mislim da su zvani~nici iz
EU, a i visoki zvani~nici iz
SAD, naglasili da na Srbiju ne}e
vr{iti pritisak te vrste da bi se
omeo proces evropske integraci-
je. I ja verujem da, bar u ovoj fazi,
pritisaka takve vrste ne}e biti.

A u onoj drugoj, kada do|e
na red pitawe ~lanstva Srbije
u EU?

– Sve zavisi od toga kakva }e ta-
da biti pregovara~ka pozicija Sr-
bije, i kakva }e, generalno, biti
atmosfera u EU. Na{e punoprav-
no ~lanstvo u EU je jo{ uvek na
sredworo~nom horizontu, a do ta-
da Srbija mo`e mnogo da u~ini na
tome da svoju me|unarodnu pozici-
ju bitno unapredi, a vrlo je va`no
da se iskoriste i sve mogu}nosti u
okviru samog regiona. Ukoliko se
~itav region pokrene i ukoliko
~itav uspe da doka`e svoj kapaci-
tet da ispuni obaveze koje podra-
zumeva evropska integracija, a ta-
ko|e da re{i bilateralne proble-
me u {to je mogu}e ve}oj meri, sva-
koj od zemaqa Zapadnog Balkana
}e biti mnogo lak{e da u|e u pu-
nopravno ~lanstvo EU.

Koliko je region optere-
}en bilateralnim problemi-
ma i {ta dr`ave ~ine da ih
prevazi|u?

– Savet se, pre svega, bavi regi-
onalnim aran`manima, ali narav-
no da se na wega reflektuju i bi-
lateralni problemi u regionu.
Imamo probleme izme|u Skopqa
i Atine, Qubqane i Zagreba, Sr-
bija ima neka svoja otvorena pita-
wa, ne samo vezana za Kosovo, ve} i
sa susedima. Savet ~ini sve {to
mo`e da se re{avawem pitawa tr-
govine, zajedni~kim projektima u
oblasti infrastrukture, borbom
protiv organizovanog kriminala,
povezivawem istra`iva~kih po-
tencijala regiona, radom na zajed-
ni~koj istra`iva~koj strategiji,
dakle, u ~itavom nizu domena to
„fino tkivo“ regionalne saradwe
oja~a i da se relativizuju razni
otvoreni bilateralni problemi.
Dakle, da sektorska saradwa nad-
vlada otvorena pitawa i omogu}i
wihovo lak{e re{avawe.

D. Milivojevi}

„Prijateqi Evrope” 
kao uvertira za ministre

Dan uo~i briselskog decembarskog skupa bi}e odr`an i sasta-
nak koji organizuju „Prijateqi Evrope“, sa sli~nom temom ula-
gawa u infrastrukturu u regionu, {to }e biti {lagvort za samu
ministarsku konferenciju. To je, kako ka`e Jelica Mini}, zna-
~ajna institucija koja ima vrlo va`nu promotivnu ulogu. Na de-
cembarskoj konferenciji predvi|a se i u~e{}e raznih regio-
nalnih organizacija koje se bave razvojem infrastrukture u re-
gionu: sekretarijata Energetske zajednice za jugoisto~nu Evro-
pu, CEFTA, Transportne opservatorije jugoisti~ne Evrope ~i-
je je sedi{te u Beogradu... 

LETWA [KOLA SOCIJALDEMOKRATIJE 
U BA^KOM MONO[TORU

Ideja za vreme izazova
Potpredsednica Skup{tine

Srbije Gordana ^omi}, predsed-
nik Politi~kog saveta Demokrat-
ske stranke Dragoqub Mi}unovi}
i lideri SDU-a i LSV-a @arko
Kora} i Nenad ^anak odr`ali su
u kampu Crvenog krsta u Ba~kom
Mono{toru predavawe u okviru
Letwe {kole “Nedeqa socijalde-
mokratije 2009”. Ovaj letwi kamp
okupqa predstavnike socijademo-
kratskih partija i mlade aktivi-
ste nevladinih organizacija i
sindikata iz zemaqa nastalih na
razvalinama nekada{we Jugosla-
vije, kojima su predava~i ukazali
na zna~aj razvijawe svesti o soci-
jalnoj pravdi i vrednostima mira

i tolerancije. Ina~e, sedmodnev-
na predavawa o politi~koj ideo-
logiji, istorijatu i zna~aju soci-
jaldemokratije, EU, rodnoj ravno-
pravnosti, odnosu dr`ave i crkve
i svetskim izazovima s kojima se
suo~ava socijaldemokratska ideja,
slu{a osamdesetak polaznika
ovog, ali i prethodno odr`anih
sli~nih kampova, iz Srbije, Slo-
venije, Hrvatske, Makedonije i
BiH. Osim predava~a iz politi~-
kih stranaka socijaldemokratske
orijentacije, polaznicima su svo-
je stavove prenosili i Teofil
Pan~i}, Milo{ \aji}, Zagorka
Golubovi}...

M. M}.

RS ho}e poslanike u
Skup{tini Srbije

Premijer Republike Srpske Milorad Dodik izjavio je da bi gra-
|ani tog entiteta voleli da aktivno u~estvuju u izborima za Skup-
{tinu Srbije. “Mi ne tra`imo integraciju koja bi podrazumevala
sna`no u~e{}e u politi~kom `ivotu Srbije, ali bismo voleli da
na{i qudi ovde mogu da izaberu dva-tri poslanika u Skup{tini Sr-
bije”, rekao je Dodik. On je, „kao primer na koji se treba ugledati”,
naveo ~iwenicu da svi Hrvati u BiH imaju i dr`avqanstvo Hrvat-
ske i da vrlo aktivno u~estvuju u izborima u mati~noj dr`avi.

Ne mo`e se 
o~ekivati da }e 
nakon ostavke 

hrvatskog premijera
Evropska unija 

posebno insistirati
na ubrzavawu 

procesa evropskih
integracija 

Zapadnog Balkana
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